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Zusammenfassung


Botulinumtoxin hat sich in der Spastiktherapie Erwachsener einen bedeutsamen Platz erobert. Obwohl einige Hundert Publikationen zur Spastikbehandlung Erwachsener mit Botulinumtoxin erschienen sind, ist die Zahl randomisierter Plazebo-kontrollierter Doppelblindstudien nicht sehr groß. Folgende Feststellungen entsprechen den Kriterien der höchsten Evidenzklassen: 1. Botulinumtoxin führt zur Verbesserung motorischer Funktionen: Geh-und Stehfähigkeit beim spastischen Spitzfuß und bei Kniebeugespastik, Bewegungen an der oberen Extremität. 2. Botulinumtoxin führt zur Erleichterung der Pflege bei der Spastik Erwachsener: Körperpflege bei schwerer Adduktorspastik; Selbstversorgung und Aus-/Ankleiden bei Armspastik. 3. Ein früher Beginn der Botulinumtoxin-Therapie führt zu besseren Ergebnissen als ein später.
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Summary


Botulinum toxin for treatment of spasticity in adults has been used widely during the last couple of years. Despite the fact that hundreds of reports are currently available, the number of randomized placebo-controlled double-blind studies is still relatively small. Criteria of highest evidence classes are met by the following observations: 1. Botulinum toxin improves motor function: the ability to walk and stand in the presence of spastic equinus deformity and knee flexor spasticity, movements of upper extremities. 2. Botulinum toxin makes attendance of the spastic adult easier: personal hygiene in patients presenting with severe adductor spasticity, self care and dressing in the presence of arm spasticity. 3. Early initiation of treatment with Botulinum toxin yields better results than delayed application.
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